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تولید رنگ های خوراکی ضدسرطان 
محقق�ان دانش�گاه تبری�ز ب�ا اس�تفاده از عصاره  تمش�ک 
ب�ا خاصی�ت ضدس�رطانی ب�ه فرمولاس�یون تولی�د رن�گ 
خوراک�ی دس�ت یافتن�د ک�ه از آن می ت�وان ب�رای رنگ دار 
ک�ردن و غنی  س�ازی م�واد غذای�ی و دارویی اس�تفاده کرد.
دکتر رضوان شاددل، دانش آموخته مقطع دکتری علوم و صنایع 
غذایی دانشگاه تبریز، عصاره  تمشک را سرشار از ترکیبات زیست 
فعالی موسوم به »آنتوسیانین« دانست و افزود: ترکیبات آنتوسیانینی 
موج��ود در عصاره  می��وه تمش��ک دارای خواص ضدس��رطانی، 
ضدالتهابی، بهبوددهنده  قدرت بینایی، تنظیم  کنندگی قند خون، 
بهبوددهنده  سیستم دفاعی بدن و کاهش دهنده  استرس است اما 
این ترکیبات در ش��رایط محیطی، پایداری پایینی دارد و خواص 

دارویی، طعم، رنگ و ارزش غذایی خود را از دست می دهد. 
وی ادامه داد: بر این اس��اس در این طرح ب��ا بهره گیری از فناوری 
ریزپوشانی موفق شدیم ضمن برطرف کردن این عیب، ریزپوشینه  

پودری حاوی عصاره  تمشک را تولید کنیم.
شاددل با بیان این که در سال های اخیر تمایل به استفاده از ترکیبات 
رنگی طبیعی در محصولات غذایی افزایش یافته است، خاطرنشان 
کرد: از ریزپوش��ینه  تولید ش��ده در این طرح می ت��وان به  عنوان 
رنگ دانه  طبیعی به  جای رنگ دانه های مصنوعی مضر استفاده کرد. 
به علاوه مدت  زمان انبارداری این محصول نیز نسبت به عصاره  آن 
افزایش  یافته است. مجری طرح، آنتوسیانین ها را بزرگ ترین گروه 
رنگ دانه های محلول در آب در قلمرو گیاهان دانست و اظهار کرد: 
این ترکیبات مس��ئول ایجاد خصوصیات رنگ��ی برخی از گل ها و 
میوه ها هستند و می توانند به  عنوان رنگ های طبیعی در سامانه های 
غذایی و دارویی مورد اس��تفاده قرار گیرند ام��ا ناپایداری رنگی و 
طعمی این ترکیبات تحت تأثیر عوامل��ی همچون PH حلال ها، 
دما، اکس��یژن و نور، اس��تفاده از آنها را با محدودیت مواجه کرده  
است. فناوری ریزپوش��انی ضمن حفاظت آنتوسیانین ها از فساد، 
موجب می شود که ترکیبات مذکور در مکان های بالقوه جذب  شده 
و استفاده از آنها بیشترین بازدهی غذایی و دارویی را در پی داشته 
باشد. شاددل به بیان نحوه  سنتز و ارزیابی امولسیون پرداخت و گفت:  
در طرح حاضر سعی شده با سنتز یک امولسیون، پایداری عصاره  
تمشک سیاه افزایش یابد، به نحوی  که بتوان از آن برای غنی سازی 
آب میوه های لیموناد و آب  پرتقال استفاده کرد. برای این منظور از 

دو نوع پلیمر زیستی ژلاتین و صمغ عربی استفاده شد.
به گفته وی نتایج به  دست  آمده از آزمون ها حاکی از افزایش حدود 
24 درصدی پایداری ترکیبات آنتوسیانین پس از 60 روز نگهداری 

در دمای 37 درجه سانتی گراد است.
----------------------------------------------

ساخت نمونه های تیتانیومی هوافضا 
پژوهش�گران دانش�گاه محق�ق اردبیل�ی ب�ا هم�کاری 
پژوهش�گرانی از دانش�گاه های ک�وچ ترکی�ه و صنعت�ی 
س�هند تبریز و ب�ا به کارگی�ری روش نوین متال�ورژی موفق 
ب�ه س�اخت نمونه ه�ای آزمایش�گاهی م�واد مهندس�ی از 
جن�س تیتانی�وم و دارای خ�واص بهبودیافت�ه ش�دند.
در این کار پژوهشی، به همت مهدی شاهدی اصل و همکارانش، با 
به کارگیری این فرآیند پیشرفته که با اعمال همزمان دما و فشار روی 
ذرات پودر تیتانیوم ریخته شده، در قالب گرافیتی در مدت زمان به 
نسبت کوتاه صورت گرفت، امکان ساخت نمونه های تیتانیومی با 
چگالی نسبی بالا و خواص مکانیکی مناسب در مقایسه با روش های 
س��نتی فراهم آمد. نتایج به دس��ت آمده گویای آن بود که دمای 
تفجوشی تأثیر چشمگیری بر خواص محصول داشت، به  گونه ای که 

بهترین نتیجه در دمای ۱200 درجه سانتی گراد به دست آمد.
بر اساس این گزارش، امروزه همگام با پیشرفت دانش و فناوری، نیاز 
به مواد مهندسی با خواص ویژه در کاربردهایی که تحت تنش های 
گرمایی و مکانیکی بالا ق��رار دارند، افزایش یافته اس��ت. از جمله 
این ویژگی ها می توان به چگالی پایین، اس��تحکام بالا، مقاومت به 
خوردگی، پایداری گرمایی، چقرمگی بالا و سازگاری با بدن انسان 
اشاره کرد. از این رو، تیتانیوم برای ساخت قطعات گوناگون در صنایع 
هوافضا، هسته ای، نظامی، فرآوری مواد شیمیایی و پزشکی به شکل 
گسترده ای به کار می رود. از سوی دیگر فناوری های نوین ساخت 
و تولید بر پایه متالورژی پودر نه تنها به سبب تکرارپذیری فرآیند، 
بلکه به دلیل قابلیت بهتر کنترل شکل و اندازه دانه ها در ریزساختار 
نهایی قطعه مورد توجه ویژه قرار گرفته اند. بنابراین فرآیند ساخت 
قطعات تیتانیومی بهتر است به شکل سریع و در دماهای پایین به 
انجام برسد که بهره گیری از روش نوین تفجوشی پلاسمای جرقه ای 

به خوبی این هدف را پشتیبانی می کند.

دستاورد ایراني

بازنگری تمام دروس پزشکی
معاون آموزشی وزیر بهداشت از بازنگری تمام دروس 
رش�ته پزش�کی عمومی تا پایان س�ال ۹۷ خبر داد.

باقر لاریجانی در نشست مدیران مراکز مطالعات و توسعه 
آموزش اظهار کرد: مراکز مطالعات می توانند پیش��ران 
توسعه آموزش باشند و با شبکه ای که وجود دارد، اساتید 
و دانش��جویان علاقه مند را برای آشنایی با تکنیک های 
جدید آموزشی به هم متصل کنند. مراکز مطالعات باید 
طرح تحول و نوآوری آموزش پزشکی را در دانشگاه ها اجرا 
کنند. وی در ادامه از طراحی سند توسعه علمی مناطق 
آمایشی برای پنج سال آینده خبر داد و گفت: بخشی از این 
کارها انجام شده است و با وجود اینکه حوزه های مختلف 
کمتر به وحدت نظر می رسند اما اکنون حوزه های درمان، 
آموزش و... به این نتیجه رسیده اند که باید بدانیم چقدر 
نیروی متخصص نیاز داریم. این کار در رشته های جدید 
سخت تر است و در حال استخراج آمار میزان نیروی انسانی 

در حوزه های جدید هستیم.
لاریجانی بیان کرد: دانش��گاه ها در حال طراحی س��ند 
توسعه منطقه ای در پنج س��ال آینده هستند و باید 70 
درصد نیروهای متخصص خود را در منطقه خودش��ان 
تربیت و جذب کنند و وقتی بدانند در پنج س��ال آینده 
چه میزان نیرو نی��از دارند، یک موافق��ت اصولی یک جا 
دریافت می کنند. وی در ادامه به راه اندازی مراکز سنجش 
آموزش پزشکی در مناطق آمایشی اش��اره کرد و گفت: 
خوش��بختانه برگزاری آزمون ها به صورت الکترونیکی 
ش��ده و امیدواریم بتوانیم تمامی امتحانات را به صورت 

الکترونیک برگزار کنیم.

خبر

تصمیم ه�ای جنجال�ي وزارت عل�وم ب�رای 
دریافت پول بیشتر از دانش�جویان، از مهرماه 
۹5 شروع شد. از آن زمان تاکنون تحصن هاي 
اعتراضي افزای�ش یاف�ت. ورودی های جدید 
اولی�ن تصویرش�ان از دانش�گاه، صحن�ه 
اعتراض�ات س�ال بالایی ه�ا ب�ه موضوع�ات 
صنف�ی مث�ل قان�ون س�نوات و مش�کلات 
خوابگاهی است. این در حالي است که آمارها 
حاکي از درآمد رو به رش�د دانشگاه هاس�ت.

وزارت علوم میزان شهریه دانشجویان کارشناسی 
شبانه را بر عهده دانشگاه گذاشته است و حداقل 
و حداکثری ب��رای آن رعای��ت کرده ام��ا برخي 
دانشگاه ها هر س��ال به صورت تصاعدی شهریه ها 

را افزایش می دهند.
در بحث آموزش مش��کل این اس��ت که بعضی از 
درس ها سالی یک بار ارائه می شود و این کار باعث 
می شود که دانشجو در به پایان رسیدن تحصیلاتش 

دچار مشکل شود. دانشجو چه گناهی کرده که به 
دلیل عدم برنامه ریزی های درس��ت دانشگاه هم 
باید تحصیل کند و هم باید پول بدهد و هم هزینه 

سنوات پرداخت کند.
  منابع مختلف درآمدي

ماجرا فقط به سنوات پولي مربوط نیست و درآمد 
دانشگاه ها بسیار متنوع اس��ت. درآمد دانشگاه ها 
به طور کلی به پنج دس��ته تقسیم می شود که این 

منابع درآمدزا برای هر دانشگاه متفاوت است.
درآمد حاص��ل از خدمات آموزش��ی و فرهنگی، 
خدمات رفاهی دانش��جویی، خدمات پژوهشی و 
تحقیقاتی، خدمات رفاهی دانش��جویی و درآمد 
حاصل از فروش سایر خدمات از جمله مهم ترین 

موارد هستند. 
کافی است گشتی در دانشگاه ها زده شود و افزایش 
اخذ هزینه های دانشجویی با دلایل مختلف از کارت 
دانشجویی گرفته تا هزینه در اختیار دادن فایل یک 

پایان نامه با مبالغ متفاوت دیده شود.
  فقط درآمد حداکثري

طبق گزارش »دفتر برنامه، بودجه و تش��کیلات 
وزارت عل��وم، تحقیقات و فناوری« مدل س��ازی 
بودجه ای یک دانشگاه براساس هزینه های دانشگاه 
نسبت به دانشجو است و دانشگاه ها در سال های 
اخیر موظف هس��تند حداق��ل ۱۵ درصد بودجه 
خ��ود را از محل درآمد های اختصاصی به دس��ت 
آورند. تأکی��د وزارت علوم به وی��ژه از محل انجام 
پروژه های تحقیقاتی و پژوهش های مختلف است 
اما دانشگاه ها به این حد بسنده نمي کنند و درآمد 
حداکثري را در نظر دارن��د. هیچ ایرادي هم ندارد 
ولي به شرط اینکه خدمات دهي به دانشجویان به 

شرط جیب بري از آنها تمام نشود.
پیش از این رئیس دانشگاه تربیت مدرس در همین 
زمینه گفته بود »در طرح تحول راهبردی دانشگاه، 
پیش بینی شده طی پنج سال آینده بتوانیم با رشد 

درآمدهای دانش��گاه، ۵0 درصد بودجه خود را از 
محل غیردولتی تأمین کنیم.به گفته محمدتقي 
احمدیان همچنین در راستای تنوع فرمت آموزشی؛ 
»آموزش الکترونیک،  آموزش پیوس��ته، آموزش 
غیررسمی،  آموزش های حرفه ای و نیمه حضوری 
باید مورد توجه قرار گی��رد تا برای همه مخاطبان 
فرصت آموزش ایجاد ش��ود و امکان درخش��ش و 

کسب درآمد نیز برای دانشگاه ایجاد شود.«
  کتابخانه هم منبع مالي است

در واقع دانشگاه هاي کشور به جاي کشف و شکار 
فرصت ه��ای بین المللی و داخل��ي در زمینه هاي 
علمي و پژوهش��ي، تمرکز خود را ب��ر درآمدزایي 
کوتاه مدت گذاش��ته اند. مش��کل این درآمدزایي 
نادیده گرفتن آینده و فشار بیشتر به دانشجویان 
اس��ت. به طور نمونه ثبت نام دانشجو در کتابخانه 
هزینه ای ندارد، با این حال اگر دانشجویی کتابی 
را از کتابخانه بگیرد اما در م��دت دو هفته قانونی 
کتاب را تحویل ندهد، باید جریمه پرداخت کند. 
یکی دیگر از هزینه های دانشجویی درباره حذف 
دروس اس��ت. در آیین نامه های آموزشی، توضیح 
خاصی مربوط به دانشجویان شبانه نیست اما یک 
ماده الحاقی وجود دارد که درباره دانشجویان شبانه 
است که می گوید هنگام نام نویسی در هر نیمسال 
تحصیلی، پرداخت شهریه بنابر تعرفه های هیئت 
امنای دانشگاه الزامی است اما موردی که در حال 
 حاضر اعتراض بس��یاری از دانشجویان را به دنبال 

داشته، افزایش تصاعدی شهریه ها است.
  برابري خدمات و درآمد

آماره��ا نش��ان مي ده��د 9۱درص��د اعتراضات 
دانشگاهي پیرامون مس��ائل غیرسیاسی )صنفی 
و آموزشی( است. به طور مثال 36درصد اعتراضات 
مربوط به مس��ائل خوابگاه، 23درصد مش��کلات 
سلف و ۱4درصد دریافت شهریه از دروس جبرانی 
است، پس رد پای مشکلات مالی در همه حوزه ها 

برای دانشجویان قابل  لمس است.
اعتراضات دانشجویی با عقب نشینی میلی متری 
وزارت علوم از قانون س��نوات فروکش کرده اما به 
نظر نمی رسد سیاس��ت گذاران بنای تغییر رویه 
داشته باشند. آیا باید همچنان منتظر حاشیه سازی 
طرفداران دانش��گاه پولی در وزارت علوم باشیم؟ 
برنامه دانشجویان برای حفاظت از قانون اساسی 
و عدالت آموزش��ی چه خواهد بود؟ درآمدسازي 
دانش��گاه ها مفی��د اس��ت ام��ا خدمات دهي به 

دانشجویان هم باید در همان سطح باشد.

 عليرضا سزاوار

    گزارش یک 

در س�ال  »حمای�ت از کالاي ایراني« این س�تون را به 
تحقیقات و پروژه هاي عملیاتي دانش�گاهي اختصاص 
داده ایم که وجه ممی�زه آنها ارتباط با بازار اس�ت؛ چه 
پروژه هاي علوم انساني و چه مهندسي و چه پزشکي. 
ارتباط دانش�گاه ب�ا ب�ازار، مهم ترین بخ�ش حمایت 
دانشگاهي از کالاي ایراني اس�ت که اگر به طور کامل و 
صحیح عملیاتي شود نقش بي بدیلي در تحقق اقتصاد 
مقاومتي خواهد داش�ت. در همین زمینه پذیراي آثار 

جامعه دانشگاهي براي نشر در این ستون هستیم. 

وزارت بهداشت ظرفیت های پذیرش دانشگاه آزاد را افزایش داد

تکلیف واحدهای منحل شده علمی کاربردی باید مشخص شود

700 دانشجو در آستانه اخراج

بهم�ن م�اه س�ال گذش�ته، رئیس جمهوري 
مصوبه ش�ورای عالی اداری درباره ممنوعیت 
پذی�رش دانش�جو توس�ط مراک�ز مج�ری 
آموزش ه�ای علم�ی  کارب�ردی وابس�ته ب�ه 
دس�تگاه های اجرایی را ابلاغ ک�رد. از آنجایي 
که ای�ن اق�دام ب�دون هی�چ برنام�ه منظمي 
بود، مش�کلات دانش�جویان هم ش�روع شد.

با ابلاغ این مصوبه 300 مرک��ز علمی کاربردی از 
پذیرش دانشجو محروم شدند. اجراي این مصوبه 
ش��وراي عالي اداري موجب ش��د صدها استاد و 

کارمند بیکار و هزاران دانشجو بلاتکلیف شوند.
البته پیش از اب��لاغ این مصوبه و پ��س از آن هم 
تعدادي از واحدهاي جامع علمي کاربردي از جمله 
واحد تیبا، واحد ۵ و... به دلایلي غیرمنطقی نظیر 
فقدان نمازخانه آقایان، نب��ودن کیفیت آموزش، 
عدم مهارت اساتید و... منحل شده و کد مدرسی 

اساتید آن غیرفعال شده بود. 
به عبارت دیگر جدا از مصوبه اي که ادامه فعالیت 
دانشکده هاي جامع علمي کاربردي وابسته به دولت 
را متوقف مي کرد،  نبود کیفیت در آموزش، تخلفات 
رخ داده در دانشگاه ها و... موجب انحلال دانشگاه و 

توقف در پذیرش دانشجو شده است.
  دور از رسالت 

عضو کمیس��یون آموزش مجلس ه��م تعطیلی 
واحد های دانش��گاهی علمی کاربردی را به علت 
کیفیت پایین اقدامی درس��ت دانس��ت و گفت: 

این دانش��گاه از مسیر خود خارج ش��ده. آیا سایر 
دانشگاه ها نمی توانند اقداماتی که امروز دانشگاه 
علمی کاربردی انجام می  دهد را انجام دهند، پس 
با این ش��رایط چه نیازی به چنین دانشگاهی در 
کشور است. داوود محمدی با اش��اره به تعطیلی 
مراکز علمی و کاربردی، اظهار کرد: این دانشگاه در 
بدو تأسیس و شروع کار خود اهداف مشخصی را 
دنبال می کرد، ولی امروز شاهد هستیم که کاملًا از 
رسالت خود دور افتاده و مانند سایر دانشگاه  ها در 

پی اعطای مدرک برآمده است.
محمدی افزود: البته تعطیلی بدون مطالعه و بررسی 
دانشگاه های علمی کاربردی نیز اقدام اشتباهی به 

شمار می آید که باید تعطیلی واحد ها نیز با دقت 
و بر اس��اس دلیل و منطق باشد. برای تعطیلی هر 
مرکز آموزش عالی نیاز است شاخص های علمی 
مد نظر باشد و واحد ها بر اساس همین شاخص  ها 

تعیین تکلیف شوند.
عضو کمیس��یون آموزش، تحقیق��ات و فناوری 
مجلس با بی��ان اینکه بهت��ر اس��ت وزارت علوم 
واحد های تعطیل شده دانشگاه   علمی کاربردی که 
تعداد آن 600 واحد عنوان شده را هرچه سریع تر 
تعیین تکلیف کند، اظهار کرد: واگذاری این واحد ها 
به مراکز تحقیقاتی تصمیم خوبی است که البته در 
این باره با وزارت علوم وارد گفت وگو خواهیم شد. 

  انحلال بدون مقدمه
پیش از این هم معاون اداری مالی دانشگاه علمی 
کاربردی، ورود این دانشگاه به مقطع کارشناسی 
ارشد را اشتباه دانس��ته بود و معتقد بود این رویه 
باعث شد از مسیراصلی خود خارج شود به نحوی 
که هم اکنون 700 دانشجو در آستانه اخراج قرار 

گرفته اند .
  شانه خالي کردن از مسئولیت

البته این اولین و آخرین واحدي نبود که در سال 
گذشته به دلایل مختلف منحل شد و دانشجویان 
آن با مش��کلات عدی��ده اي مواجه ش��دند بلکه 
دانشجویان واحد ۵ دانش��گاه علمي کاربردي هم 
س��ال گذش��ته و بدون خبر و اطلاع قبلي متوجه 
شدند که دانشگاهشان تعطیل شده و براي ادامه 

تحصیل باید به واحد دیگري منتقل شوند.
نگاهي به وضعیت نابسامان دانشجویان واحدهاي 
منحل شده دانشگاه جامع علمي کاربردي نشان از 
بي توجهي مسئولان این دانشگاه، شانه خالي کردن 
آنها از مسئولیت شان و عملکرد بسیار ضعیف شان 

در مدیریت این مجموعه بزرگ دانشگاهی دارد.
 در حالي که بخش آموزش واحدهاي منحل شده 
مي توانس��تند پیش از انحلال این موض��وع را به 
دانشجویان اعلام و س��ازمان مرکزي هم پیش از 
آغاز ترم تحصیلي جدید اقدام به انحلال واحدها 
کنند. اکنون با پیگیري ه��اي مجلس باید هر چه 

زودتر وضعیت دانشجویان مشخص شود.

حسين اعلایي
   گزارش 2

تکلیف پزشکی های آزاد روشن شد

در نتیجه تمهیدات ایجاد شده در دانشگاه 
آزاد درصد محدودی از دانشجویان متقاضی 
رشته های علوم پزش�کی هنوز باقی  مانده 
که احتمالاً در پذیرش ه�ای بعدی وضعیت 
آنها م�ورد بررس�ی ق�رار خواه�د گرفت.

به طور کلی اکثر دانشجویان بلاتکلیف ثبت نام 
کردند و در حال حاضر س��ر کلاس های درس 
نشسته و تحصیل خود را در رشته های مختلف 

پزشکی و پیراپزشکی آغاز کردند.
در همین راس��تا معاون آموزشی دانشگاه آزاد 
از تعیی��ن تکلیف وضعیت اغلب دانش��جویان 
متقاضی ورود به رش��ته های علوم پزش��کی و 
پیراپزش��کی این دانش��گاه خب��ر داد و گفت: 
در ح��ال حاض��ر کمت��ر از ۱000 نف��ر از این 
دانشجویان تعیین تکلیف نشده اند که وضعیت 
این دانشجویان نیز در نیمسال دوم تحصیلی 

روشن خواهد شد.
  غالب دانشجویان ثبت نام کردند

دکتر علیرضا رهایی، ضمن اعلام این مطلب به 
تشریح آخرین وضعیت دانشجویان بلاتکلیف 

رشته های علوم پزشکی دانشگاه آزاد پرداخت 
و افزود: خوشبختانه با ظرفیت خوبی که برای 
رشته های علوم پزشکی در این دانشگاه باز شد 
و همچنین اضافه ظرفیتی که وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزش��کی به دانش��گاه آزاد در 
خصوص رش��ته های پزش��کی اختصاص داد، 

غالب دانشجویانی که متقاضی ورود به رشته های 
پزشکی و پیراپزشکی بودند ثبت نام کردند.

دکتر رهای��ی همچنین ظرفی��ت پذیرش در 
رشته های علوم پزشکی و پیراپزشکی دانشگاه 
آزاد برای سال جاری را 3۵00 نفر عنوان کرد 
و گفت: دانشگاه آزاد حدود 3هزار ظرفیت باز 

برای پذیرش در این رشته ها در اختیار داشت، 
اما مجدداً وزارت بهداشت حدود ۵00 ظرفیت 
دیگر نیز به ظرفیت ه��ای موجود اضافه کرد و 

تقریباً مشکل اغلب دانشجویان رفع شد.
  بسیاری از مسئولان برکنار شدند

پنج واحد دانش��گاه آزاد اس��لامی در مهرماه 
سال جاری مجوز پذیرش در برخی رشته های 
علوم پزشکی و پیراپزش��کی را نداشتند و این 
امر مش��کلاتی را برای متقاضیان ورود به این 
رش��ته ها ایجاد کرد. دانش��گاه آزاد هم مدعي 
است این مش��کل با همکاری وزارت بهداشت 
حل ش��د و آن پنج واحد دانشگاهی توانستند 
مجوز پذیرش در رشته هایی نظیر داروسازی، 
پزشکی و دندانپزش��کی را اخذ کنند و تقریباً 
دانشجویان متقاضی در همه رشته ها به تناسب 

ظرفیت های موجود پذیرش شدند.
در پی تخلف برخی واحدهای دانشگاهی برای 
پذیرش بیش از ظرفیت دانش��جو بسیاری از 
مسئولان این واحدها از س��مت خود برکنار و 

افراد جدیدی جایگزین آنها شدند.

ابراهيم مشيریان
   گزارش3

 معتمدی هم
 اعتقادی به بازنشستگی ندارد

برخ�لاف رویه وزارت عل�وم که بر ضرورت اس�تفاده 
از توانمندی های اعض�ای هیئت علم�ی تأکید دارد، 
رئیس دانش�گاه امیرکبی�ر چنین اعتقادي نداش�ته 
و اص�رار ب�ه دای�ره بس�ته اس�اتید قدیم�ي دارد.
در تمام دانش��گاه هاي جهان با توجه به اینکه هر س��ال 
تع��دادی از اعضای هیئ��ت علمی به مجموعه اس��تادان 
دانشگاهی اضافه می شوند، باید ش��رایطی فراهم شود تا 
اساتید جوان در کنار اساتید باتجربه از ظرفیت های علمی 

خود استفاده کنند.
   رویه آقای رئیس

رئیس دانش��گاه صنعتی امیرکبیر با تأکی��د بر اینکه من 
اعتقادی به بازنشستگی به ویژه در حوزه علمی ندارم، گفت: 
با توجه به اینکه اعتقادی به بازنشستگی در حوزه علمی به 
ویژه بازنشستگی اساتید در دانشگاه ها ندارم اما بنا بر قانون 
باید آن را اجرا کنیم. البته ممکن اس��ت به لحاظ اداری با 
اجرای قانون وضعیت فعالیت آنها تغییراتی داشته باشد 
ولی از لحاظ خدمت هر اندازه که افراد باتجربه تر باش��ند 
خدمات بیش��تری را می توانند به جامعه دانشگاهی ارائه 
کنند. به گفته معتمدی، »رویه من در دانشگاه امیرکبیر به 
این صورت است که اساتید و دانشجویان بیش از گذشته 
بتوانند از تجربه، توانمندی و علم اساتید بازنشسته به ویژه 

اساتید پیشکسوت در حوزه علمی استفاده کنند.«
   موضع متفاوت وزارت علوم

این در حالي اس��ت که پیش از این وزیر علوم بر ضرورت 
اس��تفاده از توانمندی ه��ای اعض��ای هیئ��ت علمی در 
فعالیت ه��ای مختلف تأکید داش��ت. با توجه ب��ه اینکه 
هر س��ال تعدادی از اعض��ای هیئت علمی ب��ه مجموعه 
استادان دانشگاهی اضافه می شوند، باید شرایطی فراهم 
شود تا اس��اتید جوان در فضای فرهنگی قرار گرفته و از 
ظرفیت های علمی خود در مدیریت فرهنگی اس��تفاده 
کنند.به تازگي وزیر علوم به ضرورت حضور جدی اعضای 
هیئت علمی دانشگاه ها در فعالیت های فرهنگی تأکید کرد 
و گفت: »در حوزه معاونت های فرهنگی دانشگاه ها باید از 
توانمندی های اعضای هیئت علمی به ویژه اعضای هیئت 
علمی جوان بهره بگیریم و با توجه به اینکه هر ساله تعدادی 
از اعضای هیئت علمی جوان به مجموعه دانشگاهی کشور 
اضافه می شوند، بنابراین لازم است این استادان جوان در 
فضای فرهنگی قرار بگیرند و از بایدها و نبایدهای ظرفیت 
علمی در زمینه مدیریت فرهنگی مطلع باشند. بنابراین 
باید این اساتید را به تجربیات اعضای هیئت علمی قدیمی 
تجهیز کنیم.« این در حالي است که تا همین اواخر برخی 
دانشگاه ها مش��کلات بودجه ای را برای جذب بورسیه ها 
مطرح و سنگ اندازي مي کردند. حال آنکه بر اساس روال 
همیشگی برای استخدام افراد جدید همیشه در دانشگاه ها 
۱0 درصد بودجه اختصاص داده می شود و  بر همین اساس 

نباید در این زمینه مشکلی داشته باشند.
همچنین مجلس نیز برای افرادی که جدید جذب می شوند 
تا آخر سال اعتبار متمرکز در نظر گرفته و دانشگاه موظف 

به استفاده در همان ردیف بودجه اي است.

نگاه

درآمد دانشگاه ها از طریق دانشجویان هر سال بیشتر مي شود 

دست بلند دانشگاه ها در جیب دانشجويان


